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"En hållbar framtid i sikte" (SOU 2003:31) 
Remiss av slutbetänkandet från Nationalkommittén för Agenda 21 
och Habitat  
 
FÖRSLAG TILL BESLUT 
 
Gatu- och fastighetsnämnden besvarar kommunstyrelsens remiss av 
slutbetänkandet med gatu- och fastighetskontorets tjänsteutlåtande. 
 
 
 
Göran Gahm 
T f 
   Lennart Gustafsson 
 
Jan Lind 
 
 
 
 
SAMMANFATTNING 
 
Gatu- och fastighetsnämndens remisstid går ut 2003-06-25 och stadens 
remisstid går ut 2003-08-11. Behandling i gatu- och fastighetsnämnden 
medges dock inte förrän 2003-08-19. Gatu- och fastighetskontoret har 
därför underhand tillställt rotel VIII detta tjänsteutlåtande att ingå i 
underlaget till kommunstyrelsens yttrande. 
 
Nationalkommittén för Agenda 21 och Habitat konstaterar i sitt 
slutbetänkande att arbetet med hållbar utveckling är komplext. När det 
gäller den fysiska planeringen och forskning om hållbar stadsutveckling 
behövs enligt kommittén nya kunskaper, ett mer utvecklat systemtänkande 
och ett helhetsperspektiv. Kommittén lämnar förslag i 12 punkter om bl a 
olika samordnings- och utredningsuppdrag. 
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Gatu- och fastighetskontoret kan instämma i att hållbar utveckling är en 
komplex och svårlöst fråga. Vi har inget emot de förslag som kommittén 
lämnar. 
 
Vi menar dock att för att vi ska få ett fungerande och i alla avseenden 
långsiktigt uthålligt samhälle kan inte bara miljökrav tillgodoses. 
Miljömålen måste för att undvika orimliga konsekvenser medge 
avvägningar mot andra samhällsintressen.  
 
Vi vill i sammanhanget erinra om Länsstyrelsens nyligen lämnade förslag 
till åtgärdsprogram för att klara miljökvalitetsnormen för kvävedioxid i 
Stockholms län. Vi ser det som mycket angeläget att statsmakterna snarast 
genomför den av länsstyrelsen begärda översynen av 
miljökvalitetsnormernas funktionssätt. 
 
  
REMISSEN 
 
Miljödepartementet har med skrivelse 2003-05-07 remitterat 
slutbetänkandet till 84 instanser, bl a Stockholms stad, för synpunkter senast 
2003-08-11. Gatu- och fastighetsnämnden fick betänkandet 2003-05-27 för 
yttrande senast 2003-06-25. 
 
Behandling i gatu- och fastighetsnämnden medges dock inte förrän 2003-
08-19. Gatu- och fastighetskontoret har därför underhand tillställt rotel VIII 
detta tjänsteutlåtande att ingå i underlaget till kommunstyrelsens yttrande. 
 
 
SLUTBETÄNKANDET 
 
Nationalkommittén för Agenda 21 och Habitat tillsattes i juni 2000 för att 
förankra, samordna och utveckla arbetet med Agenda 21 och Habitat i 
Sverige.  
 
Kommittén konstaterar i sitt slutbetänkande att arbetet med hållbar 
utveckling är komplext; det handlar om att integrera de skilda 
dimensionerna i hållbarhetstänkandet i flera politikområden, att utveckla 
samspelet mellan olika beslutsnivåer och att stimulera till samverkan mellan 
många olika aktörer. 
 
När det gäller den fysiska planeringen och forskning om hållbar 
stadsutveckling behövs enligt kommittén nya kunskaper, ett mer utvecklat 
systemtänkande och ett helhetsperspektiv. För att öka kvaliteten och takten i 
omställningsarbetet behöver samverkan mellan forskare och praktiker i 
miljöarbetet förbättras. En fortsatt utveckling av indikatorer som kan 
fungera både för nationell och lokal nivå är enligt kommittén viktig. 
 
Kommittén lämnar förslag i 12 punkter enligt vad som framgår av 
betänkandets bifogade sammanfattning. 
 
Betänkandet finns på 
http://miljo.regeringen.se/propositionermm/sou/pdf/sou2003_31.pdf 
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GATU- OCH FASTIGHETSKONTORETS SYNPUNKTER 
 
Gatu- och fastighetskontoret kan instämma i att hållbar utveckling är en 
komplex och svårlöst fråga. 
 
Det är kanske därför inte förvånande att kommittén på nästan tre år inte 
lyckats med mer än att i stort sett summera ett antal självklarheter om vad 
som är viktigt och redan pågående aktiviteter inom miljöområdet. Detta 
kompletteras med förslag i 12 punkter om bl a olika samordnings- och 
utredningsuppdrag. 
 
Vi har inget emot de förslag som kommittén lämnar; exempelvis kan 
förbättrad samordning ge möjligheter att få bättre fokus på vad som är 
viktigast att börja arbeta med. Att få ändamålsenliga hållbarhetsindikatorer 
som möjliggör mätning av hur bra arbetet med ett hållbart samhälle 
fungerar, är naturligtvis inte heller någon nackdel. Antalet miljömål och 
nyckeltal får dock, vilket vi framhållit i samband med arbetet med stadens 
eget miljöprogram, inte bli för stort. 
 
Vi menar dock att för att vi ska få ett fungerande och i alla avseenden 
långsiktigt uthålligt samhälle kan inte bara miljökrav tillgodoses. 
Miljömålen måste, vilket vi framhållit i många sammanhang, för att 
undvika orimliga konsekvenser medge avvägningar mot andra 
samhällsintressen.  
 
Vi vill i sammanhanget erinra om att Länsstyrelsen redovisade sitt förslag 
till åtgärdsprogram för att klara miljökvalitetsnormen för kvävedioxid i 
Stockholms län till regeringen 2003-06-02. I länsstyrelsens förslag, se 
www.ab.lst.se, framhålls bl a, under rubriken Svårt att förena regelverket 
om miljökvalitetsnormer med Stockholmsregionens tillväxt, följande. 
 

Länsstyrelsen befarar att om reglerna kring miljökvalitetsnormer tillämpas 
alltför strikt, skulle detta innebära att knappast något ytterligare byggande 
kan ske i länet. All utveckling som sker i länet riskerar att i någon mån 
medföra en ökad trafik in mot Stockholms stad och på de trafikleder som 
idag har eller riskerar att ha överskridanden år 2006. En sådan tillämpning 
av regelverket leder dock till mycket begränsade effekter på de faktiska 
luftföroreningshalterna och kan i själva verket omintetgöra åtgärder som kan 
förbättra situationen ur ett helhetsperspektiv. Konsekvensen kan också bli att 
ny bebyggelse i ökad utsträckning lokaliseras till lägen med glesare 
bebyggelse och därmed sämre tillgång till kollektivtrafik eller att trafik 
flyttas till idag mindre belastade områden. Även om detta löser problemen 
på enstaka geografiska punkter riskerar det att sammantaget öka mängden 
utsläpp i regionen. 
 
Länsstyrelsen förslår därför att regeringen ser över reglerna om 
miljökvalitetsnormer så att inte Stockholmsregionens fortsatta hållbara 
tillväxt hotas och en totalt sämre miljösituation skapas. En mer ambitiös 
lagstiftning kring miljökvalitetsnormer än vad EG-direktivet kräver får inte 
innebära att Stockholmsregionens internationella konkurrenskraft försämras 
mot andra länder som enbart uppfyller kraven i EG-direktivet. 
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Vi ställer oss helt bakom detta förslag och ser det som mycket angeläget att 
statsmakterna snarast genomför den av länsstyrelsen begärda översynen av 
miljökvalitetsnormernas funktionssätt. 
 
SLUT 
 


